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               Informační zpravodaj obce VRÁTO 

 

Zastupitelstvo obce Vráto (dále jen „ZO“) chce tímto způsobem nově 

seznamovat občany Vráta s aktuálním děním v naší obci a informovat je o 

některých rozhodnutích. 

 

Školka – dětská skupina 

Již několik let ZO řeší možnost výstavby obecní školky. Bohužel, takové 

zařízení chybí naší obci již historicky, a to z prostého důvodu. Od 2. světové 

války bylo Vráto střídavě součástí Českých Budějovic nebo Rudolfova. Pro 

mnohé z vás je jistě novou informací fakt, že obec Vráto se nově 

osamostatnila až 24. listopadu 1990. V té době populační křivka stagnovala 

nejenom v naší obci, ale i v okolních městech, a celkový počet 250 obyvatel 

přesáhlo Vráto až po začátku nového milénia. 

V poslední dekádě však nastal nový stavební boom téměř ve všech obcích, 

které sousedí s krajským městem. Vzhledem k tomu, že České Budějovice 

mají nejmenší rozlohu katastrálního území ze všech krajských měst v ČR, se 

nová výstavba začala přesouvat na „periférie“,  a to poznamenalo i naší obec. 

Mnozí z nás si pamatují výstavbu nových panelových sídlišť v 70. a 80. letech 

minulého století v Českých Budějovicích, a s tím spojený i akutní nedostatek 

školek a škol. Tento problém byl tehdy vyřešen výstavbou nových školských 

zařízení. Po ukončení demografické exploze v 90. letech se však množství 

těchto zařízení zakonzervovalo. Mnohá byla zprivatizována, a některá 

v dnešní době již neexistují. Místo nich stojí nové bytové domy (např. školka 

v ulici Oskara Nedbala). A tak se opět po letech vynořil staronový problém a 

nabízí se nerudovská otázka „kam s nimi“? Kam s dětmi předškolního a 

školního věku, vrátecké nevyjímaje.  
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Smlouvu o spádové základní škole město Rudolfov všem okolním obcím 

vypovědělo, vzhledem k tomu, že potřebovalo kapacitu pro svoje děti. České 

Budějovice stále provádějí „analýzu“ rozmístění dětí ve svých školách. A 

současná migrační krize, kdy se musí zajistit místa pro několik stovek nových 

žáků, tuto problematiku jen zhoršila. 

Jedinou nabídkou pro okolní obce byla a je Základní škola Máj II, která patří 

mezi ZŠ od naší obce nejvzdálenější. Jistě si nedokážete představit, že by 

děti z Vráta do této školy dojížděly. Tato eventualita je tedy pro Vráto 

nepřijatelná.  

Školský zákon však ukládá obcím spádovou školu pro obyvatele zřídit. ZO 

vyřešilo tuto povinnost smlouvou se Soukromou střední školou a Základní 

školou EDUCAnet České Budějovice, s.r.o..  

Zde bychom rádi zdůraznili, že „státní“ základní školy v Českých Budějovicích 

zřizuje a řídí Magistrát města, a ne jejich ředitelé. Zároveň upozorňujeme na 

fakt, že spádová základní škola neřeší problém mateřské školky!  

Získání místa pro děti předškolního i školního věku zůstává, ale i nadále 

velkým problémem. Důsledkem toho je  tzv. „školská turistika“, se kterou se 

setkáváme nejen v naší obci,  ale i v obcích okolních. V praxi to znamená, že 

rodiče přihlásí své dítě k trvalému pobytu např. na adresu rodiny do sousední 

obce nebo města, a získají tak větší šanci na umístění dítěte do požadované 

školky nebo školy. 

Z výše uvedených důvodů ZO již v minulých letech rozhodlo, že další 

plánovaná výstavba v naší obci bude vázána na výstavbu školky. Stavební 

společnost, která v současné době provádí výstavbu rodinných domů 

v katastru naší obce, se nabídla s pomocí problematiku výstavby ve 

spolupráci řešit. Ze strany stavební společnosti byl vypracován projekt, na 

který bylo vydáno stavební povolení. Bohužel ekonomická situace se během 

několika měsíců změnila, a proto se přistoupilo k možnosti získat na stavbu 

dotaci z Ministerstva práce a sociálních věcí ve výši až 20 milionů korun. Po 
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přepočtení nákladů na stavbu v letošním roce, a při využití dotace by bylo 

nutností sjednat bankovní úvěr ve výši 10 milionů Kč. To by znamenalo pro 

obec při současné úrokové sazbě, Priboru a marži během 15 let přeplatit cca 

6 milionů korun. Navíc pozemek, na kterém měla školka vyrůst, je 

v soukromém vlastnictví, a nepodařilo se jej směnit. Z uvedených důvodů se 

ZO dohodlo na odložení takové investice, která by dlouhodobě zatížila 

rozpočet obce a v současné době by byla pro obec neúnosnou. 

Jako kompenzaci tohoto rozhodnutí ZO schválilo zvýšení příspěvku na 

„školkovné“, a to ze současných 1500,- Kč na částku 3000,- Kč na dítě a 

měsíc v případě, že dítě navštěvuje soukromou mateřskou školku nebo 

spádovou Základní školu EDUCAnet s.r.o. v Českých Budějovicích. 

V případě, že by se našel soukromý investor, který by do výstavby školského 

zařízení investoval a zároveň jej provozoval, je ZO připraveno tuto akci 

v rámci svých možností podpořit.  

 

Odpadové hospodářství a poplatky za svoz komunálního odpadu 

Dalším horkým tématem, které ZO řeší, je odpadové hospodářství a svoz 

komunálního odpadu. Vzhledem k aktuální situaci a závazkům státu vůči EU, 

které se týkají environmentálního přístupu k odpadům a jejich skládkování, 

navyšování cen za odpady a skládkování odpadů v následujících letech, 

uveřejňujeme několik informací, které s touto problematikou souvisejí.  

Cena za svoz odpadu (popelnic) včetně kontejnerů na tříděný odpad a 

bioodpad činila za rok 2022 celkem 494 782,- Kč, což je v přepočtu na 

jednoho občana Vráta 1156,- Kč (428). Při poplatku 800,- Kč za osobu a rok, 

obec dotovala v minulém roce z rozpočtu obce tuto službu každému občanovi 

Vráta částkou 356,- Kč. 

Nutno podotknout, že od roku 2030 bude zakázáno skládkovat odpady s 

výhřevností vyšší než 6,5 MJ/ kg v sušině, anebo překračující limitní hodnotu 

parametru biologické stability AT4 10 mg O2. V naprosté většině do těchto 
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skupin spadají odpady: 20 03 01 Směsný komunální odpad, 20 03 03 Uliční 

smetky, 20 03 07 Objemný odpad. Do roku 2030 bude u těchto odpadů 

navyšován poplatek ze současných 900 Kč za tunu na 1850 Kč za tunu.  

Naše obec navíc na základě ustanovení § 157 zákona č. 541/2022 Sb., o 

odpadech uplatňuje prostřednictvím svozové společnosti slevu při uložení 

těchto odpadů na skládku.  

V roce 2023 se náklady, jak na svoz, tak na skládkování poměrně razantně 

zvýšily, a sleva za uložení se snížila ze 190 kg na obyvatele a rok na 

současných 180 kg na obyvatele a rok. Z tohoto důvodu musela obec Vráto 

přistoupit ke skokovému navýšení ceny za svoz TKO na osobu a rok.  

V letošním roce činí poplatek 1100,- Kč na osobu a rok. I přes toto navýšení, 

bude ve finále obec Vráto doplácet (dle odhadu) z rozpočtu poskytovateli této 

služby částku cca 200 až 250 Kč na obyvatele.  

Prioritou ZO v tomto směru zůstává přemístění sběrného místa mimo hlavní 

tah naší obcí, a znemožnit tak na minimum využívání kontejnerů na tříděný 

odpad obyvatelům obcí okolních. Ve vytipované lokalitě je však nutné provést 

směnu pozemků se soukromým subjektem. 

 

Městská hromadná doprava 

Každoročně řešíme s Dopravním podnikem města České Budějovice počet 

spojů MHD, které zastavují v naší obci. Počet spojů se za poslední léta ustálil 

a činní v pracovních dnech 40 spojů, v pracovních dnech o prázdninách 26 

spojů, a v sobotu, v neděli a ve svátcích 29 spojů. 

Za tuto „službu“ obec Vráto platí Dopravnímu podniku města České 

Budějovice kompenzační poplatek, který pro kalendářní rok 2022 činil částku 

ve výši 340 070,- Kč. Pro rok 2023 se poplatek, vzhledem k inflaci a okolním 

vlivům zvýšil, a činí 389 218,- Kč. 

Jen pro informaci uvádíme výpočet částky „jednoho zastavení“ linky MHD ve 

Vrátě. Letošní výše kompenzace činí 54,41 Kč/km, tedy výše kompenzace za 
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jeden spoj je 31,01 Kč. Laicky řečeno jedno zastavení linky MHD ve Vrátě 

stojí obec 31,- Kč. Za každé další zastavení linky MHD ve Vrátě by logicky 

musela obec zaplatit další finanční prostředky. Pro příklad uvádíme navýšení 

o 5 spojů v pracovní dny mimo prázdniny, což ročně znamená cca 30 000,- 

Kč navíc z rozpočtu obce. 

Vzhledem ke skutečnému využití kapacity spojů, které zastavují v naší obci, 

neplánuje ZO v dalších letech navýšit jejich počet. V případě zájmu ze strany 

občanů se však ZO nebrání diskuzi na toto téma.   

 

Kulturní akce v obci 

Kulturní akce, které obec pořádá (Vrátovrčka, Putovní letní kino, Rozsvícení 

stromečku) jsou pořádány i díky sponzorským darům. Již tradičně se na 

sponzoringu podílí Bufet U Martina, ale například Rozsvícení stromečku 

v minulém roce sponzorsky podpořila i společnost BiIla.cz a Atira GROUP. 

V tomto trendu chceme pokračovat i v následujících letech s tím, že akce mají 

především sloužit ke sblížení starousedlíků s novými občany naší obce. A 

všem firmám a společnostem, které se sponzorsky spolupodílejí na těchto 

kulturních akcích, patří naše velké poděkování. 

 

Billa 

Prodejna Billa, která má vyrůst v katastru naší obce, a to v místech mezi 

budovanou dálnicí D3 a č.p. 31 obdržela již v minulém roce stavební povolení. 

Bohužel, realizace stavby vázla a vázne na realizaci stavebních objektů, které 

jsou součástí výstavby dálnice D3 Úsilné – Hodějovice. Jistě jste 

zaregistrovali, že betonáž tunelu pokračuje opravdu „kvapíkem“… Stavba 

tunelu má totiž vliv na výstavbu objektu Billy, protože sjezd k budoucí 

prodejně je právě situován v místech budovaného tunelu. Z tohoto důvodu 

má být v letošním roce vybudován dočasný sjezd v místech, kde je umístěn 

„základní kámen Billy“, a to tak, aby mohly během jara na stavbě započít 

zemní práce. Stavba sama, má být hotová během „několika“ měsíců, ale 
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vzhledem k tomu, že termín zprovoznění byl již několikrát změněn, není finální 

termín otevření ještě přesně stanoven. Slibujeme, že občany Vráta budeme 

dále o této akci informovat v zápisech z jednání ZO.  

Finance 

Příjmy obcí na jednoho obyvatele se liší; zjednodušeně řečeno, čím větší je 

obec nebo město, tím je příjem na jednoho obyvatele vyšší. Pro srovnání 

uvádíme, že např. krajské město České Budějovice má pro rok 2023 rozpočet 

ve výši cca 3 miliardy korun, zatímco rozpočet obce Vráto je cca 8,5 milionu 

korun.  

Z toho je patrné, že obec Vráto vzhledem k výši svých příjmů a zároveň ke 

svým plánovaným výdajům, musí postupovat obezřetně. V budoucnu je 

v plánu obnova vodovodního řadu od č. p. 50 k č. ev. 300 a dokončení 

asfaltové „cyklostezky“ ke katastru obce Hůry. V minulém roce se podařilo 

vyřídit dotaci na výměnu lamp veřejného osvětlení, čímž dojde v následujících 

letech k razantnímu snížení výdajů za elektrickou energii za tuto službu.  

Při všech dotačních programech je vždy nutná finanční spoluúčast obcí, která 

se procentuálně liší podle vyhlášeného programu. Z tohoto důvodu je vždy 

nutné vytvářet finanční rezervu pro případné dofinancování, obnovu a rozvoj 

technické infrastruktury v majetku obce Vráto. Podotýkáme, že v minulém 

roce došlo ke splacení úvěru, který obec měla z důvodu rekonstrukce 

chodníků a veřejného osvětlení okolo komunikace II.třídy procházející jejím 

středem, takže v současné době je obec bez dluhů. 

Závěrem chceme zdůraznit, že sama naše obec nemůže nahrazovat svým 

chováním sociální služby ani sociální politiku státu. Příspěvek na školky a 

školy vnímáme, jako „náplast“ na to, co v naší obci schází a co bez 

soukromých investic a vzhledem k demografickému vývoji stavu obyvatel 

bohužel nejde a nechceme s pomocí obrovských dluhů realizovat. 


